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Z P R Á V Y 
 

 
 
 
 
 

Vážení občané, 
 

obracím se na všechny z vás, kterým není lhostejné, jak náš 
městys vypadá nebo bude vypadat, nenajdeme-li způsob, kterým bychom 
lajdáky a ničitele od jejich „činnosti“ odradili. Moc bych si přál, aby 
zmizela lhostejnost a aby se lidé nebáli napomenout výše uvedené 
takyobčany. Jsem si vědom, že to není vůbec lehké a že můžeme 
v takovém případě vyslechnout ledacos, možná i přisprostlé slovo. Jenže 
jinou cestu k nápravě nevidím. 
 Začněme u čtyřnohého problému. Psi a jejich výkaly na 
chodnících, na nábřeží, v parku. Konkrétně Komenského ulice ke školce. 
Jeden den na sto metrech od křižovatky s ulicí Švermovou k brance u 
školky pět hromádek. Řeknete si, že to je od volně pobíhajících psů a 
budete mít nejspíš skoro pravdu. Co si ale pomyslet o „chovatelích“, co 
se s cigaretou v ruce postaví mezi dveře a vypustí miláčka na trávník do 
parku, na sídlišti.  Nekamenujme pejsky, oni za to nemohou, 
neodsuzujme všechny pejskaře, je mezi nimi přece jen pár těch, co 
objevili sáčky  u odpadkových košů nebo je nosí z domu v kapse. 
 Není to tak dávno, co se na úřadu městyse stavila občanka 
z Vrbice. To, co tvrdila, se nám zdálo skoro nemožné: na autobusové 
zastávce u drogerie mělo být podle tvrzení té paní lidské lejno rozmazané 
na stěně přístřešku. Měla bohužel pravdu, bylo krásně umělecky 
vyvedené ve výšce půl metru nad dlažbou. A když už jsme u těch 
zastávek! Zkuste spočítat, kolikrát jsou stěny propáleny cigaretou a 
kolikrát to jiný blbec zkoušel zapalovačem. Připočtěme cigaretové vajgly 
po pijácích piva a občas vytlučené bednění atd. 
 Na Bělisku nám řádila čísi čtyřkolka a tam, co si děti občas hrají 
fotbálek, kam chodí školka a školní družina, vykroužila pěkně hluboké 
osmičky. Mezi lipami na druhé straně nám vyjezdili další ničemníci auty 
a traktorem novou cestu. Po cyklostezce u splavu trénují motokrosaři. 
Mohl bych pokračovat o vylomených značkách, ukradených měděných 
svodech na škole, ukradených litinových krytech kanalizace…. 
 Přijali jsme na čtyři hodiny denně nového pracovníka. Bude 
objíždět s kárkou, lopatou a koštětem naše ulice, park a parčíky, nábřeží a 
bude sbírat papíry, papírky, igelity a jiné umělohmotné odpadky. A 



 

  

přitom by stačilo tak málo: jen trochu odpovědnosti, pár kroků 
k odpadkovému koši, pár deka ohleduplnosti. 
 Přeji všem ohleduplným a odpovědným občanům krásné jarní 
dny. 

Jiří Kaplan, starosta obce 
 

 
 

Dostali jsme e-mail a chceme se o něj s vámi podělit:  
 
Dobrý den, 
chtěla bych Vás poprosit o malou laskavost. 

Při dnešní procházce se psem jsem došla k soutoku Zdobnice a 
Orlice (U Mníšku). Zhrozila jsem se, kolik pet lahví a odpadků se válí 
všude kolem, na tak pěkném místě. 

Posbírala jsem tedy všechny pet lahve, plechy, folie, igelity a 
střepy, které jsem našla a zanechala je na jedné hromadě po pravé straně 
vjezdu na "pláž". Je toho poměrně velká hromada, tak na 2 plné 
popelnice. Opodál leží také (poměrně těžká) zrezivělá řezačka sena. 

Chtěla bych tedy poprosit obecní úřad, zda by mohl zajistit 
naložení a odvoz nasbíraného odpadu dříve než jej vezme voda, rozfouká 
vítr nebo si někdo splete hromadu s černou skládkou. 

Je to přeci jen oblíbené místo občanů Doudleb, zvlášť v letních 
měsících, kdy se tam chodí koupat i maminky s dětmi. 

Možná by také bylo vhodné zanechat v blízkosti nějaký větší 
odpadkový koš. Ideální by byla jen nějaká železná trojnožka s větším 
pytlem na odpadky, do které by přes léto mohli občané vyhazovat 
nepořádek. 
 

 
E-mail byl podepsán, ale vzhledem k tomu, že ne všichni občané 

přemýšlejí a jednají tak jako autorka článku, nechceme jí zveřejněním 
jména za její pomoc ublížit. 

 

Nechceme jen kritizovat, budeme i chválit. 
 
Třídění odpadů v roce 2006 

První i poslední poděkování patří Vám, milí občané. Ač naše 
moderní společnost produkuje nemalé množství odpadů, podařilo se nám 
vytřídit slušné množství recyklovatelných složek. Za uplynulý rok to bylo 
10 t papíru, 16,3 t plastů a 25,5 t směsného skla. 

V uvedeném období jsme se zapojili ve spolupráci se společností 
EKO-KOM, a.s. do soutěže „Čistá obec“, kde jsme se v celkových 
výsledcích umístili na 66. místě a v kategorii obcí do 5000 obyvatel 
dokonce na 57. místě z celkových 320 zúčastněných (podrobnější 
informace naleznete na internetových stránkách www.cistykraj.cz). 

V brzké době chystáme rozšíření takzvaných „sběrných hnízd“, 
kde budou další sklolaminátové kontejnery na plasty a směsné sklo. Bílé 
a barevné sklo se prozatím snažíme třídit pouze ve sběrném dvoře, který 
je již od 1. března otevřen i ve středu od 15,00 do 17,00 hodin. V sobotu 
je otvírací doba nezměněna  a to od 8,00  do 11,00 hodin.   Nezapomeňte 
s sebou nosit kartičku pro uložení odpadu! 

Pavel Šeda, technik 
 

Snad jen již pro jistotu připomínáme, že poplatek za svoz a 
likvidaci odpadu z popelnic je splatný do konce měsíce dubna. Výše 
poplatku je stanovena na 420,- Kč/rok/osobu. 

 

 
 

UPOZORNĚNÍ 
Letní úprava otvírací doby ve „sběrném dvoře“  

od 1. března 2007 otevřeno vždy: 
v sobotu    od 08,00   do 11,00 hodin 
ve středu   od 15,00   do 17,00 hodin 

 

 



 

  

Jak je to s přidělováním bytů 
 
 Městys Doudleby nad Orlicí disponuje v současné době celkem 
37  bytů I. kategorie. Registruje přitom více než 43 žádostí o byt. 
  V předcházejícím čtyřletém období byla radou obce zřízena 
bytová komise, která navrhovala přidělení bytu podle situace žadatele. 
Konečné rozhodnutí měla ve své kompetenci pětičlenná rada obce. 
 V novém volebním období bylo rozhodnuto, že bytová komise 
zřízena nebude a předkládáním návrhů na přidělení bytů byla pověřena 
komise sociální a zdravotní. Důvodem je skutečnost, že při současném 
stavu bytového fondu je nutné dávat přednost těm žadatelům, kteří jsou 
ve svízelné sociální či zdravotní situaci. 
 Má-li být přidělení bytu zodpovědné a spravedlivé, může se stát, 
že jsou k prohlídce uvolněného bytu pozváni dva nebo tři žadatelé. Pokud 
mají zájem všichni tři nebo dva z nich, může dojít k losování. Protože 
můžeme nabídnout pouze malometrážní byty (do 35 m2), stává se, že 
některý z žadatelů po ukázce bytu odstoupí. 
 Je nutné uvést, že obec v minulých letech věnovala na zakoupení 
a přestavbu bývalého internátu Perly více než 9 mil. Kč a byty v čp. 143 
stály  8,1 mil. Kč. Samozřejmě bychom potřebovali rekonstruovat ještě 
čp. 172-174 (bývalé tovární domky), ale bez státní dotace na to rozpočet 
obce nestačí. A stát nesmyslně na přestavbu bytů IV. kategorie  dotaci 
nedá. 
 Dovolte mi ještě závěrem zopakovat fakt, že návrhy na přidělení 
bytu vybere dle situace žadatele sociální a zdravotní komise městyse. 
Konečné slovo při přidělení bytu bude mít pak dle tohoto návrhu rada 
městyse. Domnívám se, že s největší pravděpodobností bude v některých 
případech nakonec rozhodovat i losování. 
 

    MUDr. Zdeněk Abel, předseda KSZ 
 

 
 
 
 

Držení Doudleb rodem z Bubna a Litic 
                                                            /pokračování/ 

       Habsburský panovník Karel VI., který neměl mužského potomka, 
řešil nástupnictví pragmatickou sankcí, umožňující jeho dceři Marii 
Terezii nastoupit na trůn. Když se r. 1840 ujala moci, setkala se s 
odporem, zvláště u pruského krále. Z řady válek se našich zemí výrazněji 
dotkla válka sedmiletá v letech 1756-63 všemi jednotlivými nepříznivými 
jevy. Na zámku byla vojenská nemocnice a zemřelé pochovávali 
v místech pahorku Na Kroupovství severovýchodně od zámku. 
    Potřeba zabezpečit materiálně i lidsky zdroje pro vedení bojů vyvolala  
četná opatření. Pozornost byla věnována rozvoji nové výroby v podobě 
manufaktur. Jedna z nich od poloviny století osmnáctého se  rozvíjela 
v Potštejně a byla při ní dokonce přádelnická a tkalcovská škola, kde se 
žáci učili i číst, psát a počítat. Jistě i s ní měli doudlebští nějaký kontakt. 
Potřeba nejjednodušší vzdělanosti dělníků v manufakturách přiměla Marii 
Terezii v r. 1774 k další z reforem, která se dotýkala školství. Jejím 
základem bylo zavedení obecné /triviální – trivium - čtení, psaní, 
počítání, doplněné náboženstvím/ školy. Významné reformy, které se 
dotýkaly všeho obyvatelstva spadají do vlády Josefa II. /1780-1790/. 
Rozvoji manufakturní výroby pak podstatně napomáhalo zrušení 
nevolnictví v r. 1781 Josefem II. Bez souhlasu vrchnosti dřívější 
nevolník, nyní jen poddaný, mohl uzavírat sňatek, stěhovat se z panství a 
usadit se jinde v zemi, mohl se učit řemeslu a umění. Povinnosti, které 
byly spjaty s poddanskou půdou, byly zachovány. Pokus upravit je v r. 
1789 byl na nátlak feudálů po smrti Josefa II. zrušen.  
   Další závažnou reformou byl toleranční patent z  r. 1781, který přinesl 
náboženskou svobodu pro 3 vyznání  jedině státem uznané, pro 
augšpurské, helvetské a nesjednocené Řeky. Jednota českých bratří 
uznána nebyla. Museli se i nadále scházet tajně a jak svědčí dochované 
zprávy, scházeli se i v Doudlebách  na tzv. dolní obci pod židovským 
ghettem, kde stála  Rybárna, obydlí rybáře Karla Doležala.  Byla to 
roubená stavba s podezdívkou a její výhodou bylo, že do oken nad 
podezdívkou nebylo z okolního terénu vidět. Ponocní a mušketýři 
/vrchnostenský dráb/ měli  často nařízeno na budovu dohlížet. Na  
přelomu  19. a 20. století rybárna vyhořela. Náčrt zachoval úředník 
technické finanční kontroly cukrovaru pan F. Egerle. 



 

  

   Zřejmě pod vlivem zmíněné školské reformy Marie Terezie, 
pravděpodobně i zkušeností se školou u potštejnské manufaktury, podali 
koncem 80. let 18. st. obyvatelé Doudleb, Vyhnánova a Příkaz žádost na 
postavení nové školy, kterou vrchnostenský úřad doporučil. Krajská 
úřední komise 10. 12. 1787 projednala vyžádání dříví ke stavbě školy od 
vrchnosti a zavázala občany školu vystavět. Krajský školní komisař 
navštívil v r. 1788 místo, kde se ponejprv učilo v jednom stavení pana 
Jana Kodýtka /v místě dnešního čp. 94/.  V témže roce byla nová škola 
vystavěna a mládež do ní převedena. Budova stála v místě současného 
úřadu městyse. Prvním učitelem na škole byl pan A. Weyr  z  Náchoda, 
který na škole učil až do r. 1811. Jeho nástupcem se stal Jan Kottek 
z Lična, který  vepsal do školní kroniky v r. 1834 zprávu o školních 
počátcích v obci. 
    Všechny shora uvedené skutečnosti výrazně zasáhly do ekonomických 
poměrů jednotlivých vrchnostenských panství. K tomu ještě přispěly 
závažné finanční problémy na začátku 19. st. v době napoleonských 
válek. Vyústily ve finanční bankrot a znehodnocení měny v r. 1811. Ne 
každé panství se s tím dokázalo účinně novými formami hospodaření 
vypořádat. U pánů z rodu Bubna a Litic k tomu přispěl i marnotratný 
život hraběnky Marie Karolíny rozené z Kolovrat, manželky Františka 
Adama, zemřelého 1809.  Zdržovala se s hrabětem Auerspergem v Praze, 
ve Vídni a ponejvíce v Paříži. Vzhledem k velké zadluženosti bylo 
Žamberecké panství soudně prohlášeno jako alodiální /alod – svobodný 
statek bez závazků/ a 1809 prodáno. Po zaplacení dluhů Marie Karolíny 
byla zbývající peněžní částka uložena jako fideikomis. Roku 1861 
odkázal hrabě František Antonín Kolovrat-Libštejnský hraběnce Rose 
z Bubna, dceři Františka Adama /v literatuře označovaný jako II., či 
Vratislav, svěřeneckého panství se ujal v r. 1816/, zasnoubené v r. 1841 a 
provdané za Čeňka z Bubna a Litic, statky Hořetice a Žiželice na Žatecku 
snad, jako odškodnění za Marii Karolínu. Rodinným sídlem  rodu 
z Bubna a Litic se po prodeji Žamberka staly Doudleby n. O. 
    Napoleonské války mají k rodině z Bubna a Litic ještě jiný vztah. 
V jejich průběhu na sebe upozornil jiný příslušník rodu Ferdinand 
Antonín. Jeho zařazení v rodokmenu je v literatuře různé. Bývá uváděn 
jako potomek Kunaty Jaroslava /prapravnuk – Ottův slovník naučný/ 
nebo  synovec   Antonína  Víta   /Hrady,  zámky  a  tvrze  v  Čechách,  na  

Moravě a ve Slezsku Východní Čechy/. Do vojska vstoupil již v 16 
letech, postupoval rychle v hodnostech i funkcích, zúčastnil se řady bitev 
i mírových jednání. Za osvobození Ženevské republiky od Francouzů a 
její podporu mu bylo uděleno čestné občanství a zlaté pouzdro /ve 
sbírkách Národního muzea v Praze/. V bitvě u Lipska /1813/, v níž 
přispěl značně k rozhodnému vítězství, měli zastoupení i doudlebští. 
Z kovu dobytých děl byl zhotoven kříž, který obdrželi účastníci bojů. 
Kromě Františka hraběte z Bubna jej obdrželo 19 občanů Doudleb a 
Vyhnánova. Ferdinand hrabě z Bubna a Litic zemřel v r. 1825 v Itálii ve 
velké úctě samotného císaře Františka I.                                                     
                                                                                                       
/pokračování příště/ 

Jan Kaplan, kronikář 
 

 
 

Církev československá husitská v Doudlebách n. O. 
 
Farářka: Mgr. Alena Naimanová, bytem 516 01  Rychnov nad Kněžnou, 
Bezručova 16 
Telefon: 494 534 854  nebo 603 395 424,  e-mail: naina@quick.cz 
Důvěrnice: Milada Myšáková, Na Benátkách 310, Doudleby n.O.             
Pastorační asistentka: Petra Šenková, tel. 604 831 031 
 
Bohoslužby  v dubnu a květnu 2007:     
    15. 4. v 10 hodin (první neděle po velikonocích) 
     6. května bohoslužby NEBUDOU, odpoledne ve 14 hodin jsou 
v Kostelci nad Orlicí společné s Českobratrskou církví evangelickou 
k 70. výročí užívání tamního kostelíka J. A. Komenského, za účasti 
patriarchy ThDr. Tomáše Butty.  
     20. května v 10 hodin se bohoslužby konat budou 
Májové pobožnosti:  čtvrtek   10. 5. a 24. 5. v 17,30 hodin (s hosty) 
 

 



 

  

 
 

Občanské sdružení Diakonie Broumov 
VYHLAŠUJE 

H U M A N I T Á R N Í     S B Í R K U 
� Letního a zimního oblečení /dámské, pánské, dětské/ 
� Lůžkovin, prostěradel, ručníků, utěrek, záclon, látek 
� Domácích potřeb - nádobí bílé i černé, skleničky - vše jen  

 funkční 
� Peří, péřových a vatovaných přikrývek, polštářů a dek 

v pátek 13. dubna od 12,00 do 18,00 hod 
v sobotu 14. dubna od 8,00 do 12,00 hod 

v garáži za úřadem městyse 
Prosíme, věci přineste zabalené do igelitových pytlů či krabic, aby se 
nepoškodily transportem. 

 
 
Městys Doudleby n. O. připravil ve spolupráci s firmou EKOPART s.r.o.  

v sobotu   21. dubna 2007 
sběr a svoz nefunkčních televizorů a ledniček 

(kompletní i nekompletní spotřebiče) 

sběr a svoz drobného nebezpečného odpadu. 
      Žádáme občany, aby odpady předem neodkládali na stanovištích, 
ale předali je přímo posádce svozového vozidla v určenou dobu, která 
bude zveřejněna pomocí letáků roznesených do jednotlivých domácností 
a na plakátovacích plochách. 
 
      Sběr slouží výhradně pro občany městyse, odvoz odpadů z 
podnikatelské činnosti je možno dohodnout předem na adrese: 
EKOPART s.r.o. Tyršova 305, Vamberk, tel: 494 541 522 a bude 
proveden za úplatu. 

 

 
 

Sbor dobrovolných hasičů v Doudlebách nad Orlicí 
pořádá v sobotu 21. dubna 2007 

Sběr železného šrotu 
Prosíme, připravte sběr až v sobotu ráno na obvyklá - přístupná - místa. 

 

 
 

Komunikační zařízení - nejen pro tělesně postižené 
 

Na konci měsíce března jsme pro těžce pohyblivé a tělesně 
postižené spoluobčany na levé straně chodby v přízemí budovy úřadu 
městyse zprovoznili komunikační zařízení pro přivolání pracovníků 
úřadu.    

 
A jak zacházet se zařízením? Je to velice snadné. Ze čtyř možných 

tlačítek (matrika, účetní, starosta a sekretariát) vyberete požadované a po 
zmáčknutí vyčkáte na spojení. 

 

 
Poděkování 

 
V posledních březnových dnech dostala nový kabát budova na 

fotbalovém hřišti a také bylo upraveno nevzhledné okolí. 
Chtěl bych poděkovat firmě Hakuma s.r.o. a všem členům TJ 

Velešov, kteří přiložili ruku k dílu. Velice si toho vážím. 
Jiří Kaplan 

 



 

  

Kulturní a sportovní akce roku 2007 
Datum  Název akce Pořadatel 
20.4. Staré pecky a fláky (reprodukovaná hudba) TJ Velešov-kopaná 

21.4. Doudlebská šlápota - 4. ročník (kolo a pěší) TJ Velešov-turisté 

30.4. Pálení čarodějnic - průvod - Splávek TJ Sokol a SDH 

duben Velikonoční dílny - ve spolupráci se ZŠ ŠKK 

duben Pasování prvňáčků na čtenáře knihovny ŠKK 

4.5. Ukázka práce SDH - pro děti (Bělisko) SDH 

5.-8.5. 
Doksy - Kokořínsko - České středohoří  
(B. Jindra - Vamberk - kolo a pěší) TJ Velešov-turisté 

8.5. 
Memoriál Ljuby Benešové ve volejbalu   
3. ročník (debly) TJ Sokol 

11.5. Bladex (živá hudební produkce) TJ Velešov-kopaná 

25.5. Staré pecky a fláky (reprodukovaná hudba) TJ Velešov-kopaná 

24.-27.5. Slovensko + Polsko - Tatry - 24. ročník (voda) TJ Velešov-turisté 

31.5.-3.6. 
Slavkovský les - Karlovarsko  
(B. Jindra - Vamberk - kolo a pěší) TJ Velešov-turisté 

květen  Orlice - Litický oblouk (voda) TJ Velešov-turisté 
květen- 
červen Divadelní představení ke Dni dětí - MŠ ŠKK 
květen- 
červen Zájezd pro děti - Babylon (Liberec) ŠKK 

2.6. Dětský den TJ Sokol 

16.6. Doudlebský triatlon - 3. ročník (běh, voda, kolo) TJ Sokol 

16.6. Krkonoše (Ústí nad Orlicí - pěší) TJ Velešov-turisté 

22.6. Megakoncert léta 2007 - KATAPULT  TJ Velešov-kopaná 

29.6. Rozloučení s fotbalovou sezónou 2006/2007 TJ Velešov-kopaná 

30.6. Turnaj pana Rokla ve fotbale žáků TJ Velešov-kopaná 

červen 
Slavnostní vyřazení žáků 9. třídy  
(obřadní síň na doudlebském zámku) ŠKK 
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